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Szeretett Testvérek! 
 
 
 Advent időszakát éljük! Várakozás időszaka ez, ebben a várakozásban hangzik fel ma Ézsaiás 
próféciája. Egy prófécia, amely abban segít bennünket, hogy meglássuk azt, hogy most ebben az 
időszakban kire is várunk. 
 
 Ha kicsit visszább tekintünk Ézsaiás könyvében egy letarolt erdőnek a képét látjuk. Egy erdőt, 
amelynek minden fáját kivágták. Isten az, aki ezeket a fákat kivágta. A fák jelentik a népeket, nemzeteket, 
embereket, és a sok csonk között ott van egy csonk, Isai törzse. Isairól tudjuk, hogy ő Dávid apja. Ő is 
részese volt Izrael vétkének, és egyértelmű, hogy büntetésének is részese lett. De tudjuk, hogy a mi 
Istenünk egy olyan isten, aki megsebez, de be is köt. Istennél ne a kivágás az utolsó szó. Isten nem akarja 
azt, hogy így végződjön az ember léte ezen a földön. És ezért ebből a csonkból kihajt egy vesszőszál. A 
vesszőszál a reményt jelenti, Isten újból felcsillantja a remény sugarát. Ez a reménység arról szól, hogy az 
Isten elhagyó ember visszatérhet Istenhez. Ez a vesszőszál maga a Messiás, de ki ez a Messiás, mit fog ő 
tenni? Ki lesz ő a világ számára? Biztosan megfogalmazódik mindenkiben a válasz, hogy a megváltó. De 
a Messiás személyét tekintve tovább is kell látni annál, hogy Ő megváltotta a világot. Nagyon fontos az, 
hogy megváltotta a világot, de a megváltás műve után is ott van Jézus, ez a vesszőszál, és ez a vesszőszál 
uralkodik. Erre az uralomra szeretnék rávilágítani. Mai világunkban, amikor uralkodásról hallunk, akkor a 
politika jut az eszébe, és az, ahogyan a hatalom eszközével az embereket elnyomják. Ézsaiás korában sem 
volt jobb helyzet. A királyok korában is elnyomták a szegényeket, megrabolták az elnyomottak jogait, az 
igazságszolgáltatás nem működött, több próféta is megírja azt, hogy a bírák annak a javára döntenek, 
akiknél a hatalom van. Izrael népe is egy igazságos uralkodó után vágyódik. És ez az igazságos uralkodó 
maga Jézus. Ez is az adventi váradalmak közé tartozik. Várakozunk arra, hogy Jézus uralkodjon felettünk, 
az egész világ felett. Jézussal kapcsolatban ez az egyik fontos várakozásunk, hogy egy olyan valaki fog 
felettünk uralkodik, akinek az uralma alatt élni jó. Jézus uralma alatt azért jó élni, mert az Úristen lelke 
nyugszik meg rajta. Az Isten lelke vezérli őt. És ha egy uralkodót az Úr lelke vezérel, az jól fogja vezetni 
a rábízottakat is. Jézus hatalmának és bölcsességének hátterében az Isten ismerése, és az Isten félelme 
van. Azért tudja jól vezetni a rábízottakat, mert senki más nem vezetheti csak Isten lelke. Jézuson az Isten 
lelke nyugszik meg, de úgy ahogyan senki máson ezen a világon. Ez a lélek minden ajándékával ellátja az 
uralkodót. Bölcsességgel, belátással, tanáccsal, hatalommal, ismerettel, és az Úr félelmével. A bölcsesség 
nagyon fontos ahhoz, hogy az ember jó döntéseket tudjunk hozni. A belátás is nagyon fontos. A belátás 
fontosságát akkor lehet jól látni, amikor az hiányzik. Belát azt, hogy ha valamit elterveztem azt nem lehet 
véghezvinni, belátni azt, hogy egy-egy döntésem milyen hatással lesznek azokra, akiket rám bíztak. A 
tanácsnak, vagy tanácsolásnak a lelke is Isten Szentlelke. Akin az Isten Szentlelke megnyugszik, annak 
nem kell folyamatosan azon törni a fejét, hogy milyen döntéseket hozzon, mert a Szentlélek sugallja neki, 
szinte megmondja, tanácsolja azt, hogy mit is kell tennie. De a Szentlélek belső tanácsolása kell ahhoz is, 
hogy az ember ne kapkodjon el dolgokat. Mindent a megfelelő időben cselekedjen meg. Ez is csak a 
tanácsolás lelkével működik. 
 
 De ez a Lélek abban is segít, hogy akin megnyugszik, azok megismerjék az Urat. Isten ismerni a 
legfontosabb. Ha Istent nem ismerjük, nem fogjuk megérteni azt a világot sem amiben élünk, de még 
önmagunkat sem fogjuk elég jól ismerni. Nem értjük a világban lezajló folyamatokat sem, nehezebben 
fogjuk megérteni, és megismerni a másik embert is. Isten ismerni azt jelenti, hogy ismerem azt is, amit Ő 
teremtett. Isten ismerni azt jelenti, hogy ismerem az Ő akaratát is, és mivel ismerem ezért meg is tudom 
cselekedni azt. Ehhez értelem is kell. Fel tudjam fogni ki az Isten. Ezt az értelmet is Isten lelke adja. Ezzel 
a lélekkel tudom felfogni a világot, és azt ami benne van. De ez az értelem kell ahhoz is, hogy a gonoszt 
felismerjem, mert a gonosz mindig jóként akarja magát felmutatni. Értelem nélkül nem tudok megismerni 
sem. Ha nincs bennem értelem, képesség arra hogy felfogjak dolgokat, akkor nem is fogom megismerni 
világomat, önmagamat, Istent. Ehhez még az is hozzájön, hogy hatalmat biztosít ez a Lélek annak, akin 



megnyugszik. Jézusnak hatalma volt arra, hogy betegeket gyógyítson meg, halottakat támasszon fel. Ez is 
a Jézusban működő Szentlélek munkája. És mindehhez kell hogy jöjjön az Isten félelme. Isten félelme 
nélkül mindezek csak diktatúrához vezethetnek, de Jézusban ott van a mindent meghaladó istenfélelem. A 
legfontosabb az, hogy maga Isten mit szól ahhoz, amit teszek. Isten véleménye számomra az egyedüli 
mérce, az hogy neki mi tetszik és mi nem. És semmi olyat nem teszek, ami neki nem tetszik, vagy amivel 
ő nem ért egyet. Ez az istenfélelem. Enélkül minden öncélúvá válik. Azért Jézus a megfelelő uralkodó, 
mert őbenne az istenfélelem hatalmas mértet öltött. Egy ilyen királyra vártak az izraeliták, és egy ilyen 
királyra várunk mi is. Jézusra nyugodtan rábízhatjuk magunkat. 
 Ott a jászolbölcsőben majd egy olyan kisded fog feküdni, aki egyben királyoknak királya és 
uraknak ura. És kedves Testvérek ez a mi nagy szerencsénk, hogy egy ilyen királyunk van, mint Jézus. 
Nem zsarnok, hanem szeretetben uralkodó. 
 A szeretete mellett megjelenik a másik nagyon fontos dolog az igazságosság. Nem a szem 
látásában és nem a fül hallásában ítél. Jézusnak, mint Isten fiának nincs szüksége arra, hogy a látottak, 
vagy a hallottak alapján ítéljen, hiszen ő vesék és a szívek vizsgálója. Mondhatni belelát az emberke 
veséjébe, tehát még az indulatainkat is látja, látja, hogy kik vagyunk és hogy mit csinálunk. Nem kell neki 
videófelvétel, vagy hangfelvétel, Jézus így is lát mindent, tud mindent, és nem lehet félrevezetni. Lát 
mindent, tud mindent, és még ennek tetejében igazság megcselekedése mellett is elkötelezte magát. Az Úr 
félelmében ítéli meg a rosszat és a jót. Igazságot ítél a gyöngének és a szegénynek. Jézus uralkodása 
véget vet a szegény és a gyönge kizsákmányolásának, kihasználásának. 
 
 Azt olvassuk a próféciában, hogy a földet megveri szája vesszejével, és ajkai leheletével megöli a 
hitetlent. A jelenések könyvében olvassuk, hogy az asszony gyermeket fog szülni, aki vasvesszővel 
legelteti, és összetöri a cserépedényüket. Mi az ami Jézus szájából kijön? Az Ige, amit evangéliumnak is 
mondunk, ezt az evangéliumot nem lehet kényünkre-kedvünkre hajligatni, ha inkább ez az Ige bennünket 
hajlít meg. Jézus a szájából származó Igéjével vezet, legeltet, pásztorol bennünket, de ez az Ige 
pusztításra is képes. Az engedetlent megöli. Szeretet és igazság ez az ő uralkodásának lényege. Miért 
királynak mondja őt az Ige? Itt nincs demokrácia, itt nem közakarat dönt. A birkák nem tudják eldöntetni 
azt, hogy a nyájnak merre kellene haldnia, nem tudják eldönteni, mert tudatlanok, buták. A pásztor nélkül 
szétszélednek. Szükség van az Igére, mint vasvesszőre, mert különben a nyáj rossz irányba haladna. Az 
Ige megsegít, vezeti az istenfélőt, de elítéli, összetöri az istentelet, a gonoszt. 
 
 Szeretett Testvérek, milyen is az a királyság, ahol Jézus uralkodik? Olyan lesz ez a királyság, ahol 
a farkas a báránnyal, a kecskegida pedig a párduccal fekszik, ahol tehén és az oroszlán együtt legelnek. A 
kisgyermek pedig a vipera fészkénél játszadozik. Itt most nem a kijelentés természet tudományos 
vizsgálatára van. A prófécia ezzel a kijelentéssel azt akarja felmutatni, érzékeltetni, hogy amikor Jézus 
királysága megvalósul, akkor abban a királyságban nem lesz semmiféle fájdalom, nem lesz gyilkosság, az 
élet virágozni fog. Ebben a királyságban veszély sem lesz. A tehetetlen kisgyermek, a csecsszopó, aki a 
legártatlanabb, a legtehetetlenebb, még ő is nyugodtan játszadozhat a mérges kígyó fészkénél, mert nem 
jelent veszélyt. Jézus királyságában a veszély is megszűnik. Jézus királyságában paradicsomi állapotok 
állnak be. Nos erre vártak az izraeliták, erre várunk mi is, és karácsonnyal ennek a királyságnak a 
kialakulása elkezdődött. Még nem mindenhol uralkodik Jézus, de folyamatosan foglalja el önmaga 
számára az emberi szíveket. Ennek a világnak a végezetével pedig véglegesen beáll az ő királysága, és 
ama kívánt paradicsomi állapot teljesen és tökéletesen megvalósul. Szeretett Testvérek így várakozzunk 
karácsony eljövetelére, és így ünnepeljük majd a jászolban fekvő új királyt. Ámen 
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Szeretett Testvérek! 
 
 Mint tudjuk a Szentírásban mindig minden többet jelent annál, mint aminek kezdetben, első 
látásra látszik. Az Ige túlmutat önmagán, és akinek van füle meghallani azt a többet, az meg is fogja 
hallani. Akinek van füle, hallja meg mit mond a Lélek a gyülekezetnek! - többször halljuk a felszólítást a 
Jelenések könyvében. 
 Ez az ézsaiási látomás is többet mond a pusztánál, a virágzásnál.  Már Ézsaiás korában is ez a látomás 
arra adatott, hogy megerősítse az ellankadt kezeket és roskadozó térdeket, és erősítse a bátortalan 
szívűeket. Nem tudni, hogy amikor ez a prófécia elhangzik, vajon már a babiloni fogságot élik, vagy 
annak előtte vannak, de bármelyikről is legyen szó a megerősítést szolgálja. Isten nem hagyja el a népét. 
Most még pusztaság van, sivatag, lakatlan hely, ahol csak a sakálok tanyáznak, de Isten Libánon 
dicsőségét, Kármel és Sáron fényességét ígéri nekik. Csak még egy kis idő.  
 
A pusztaság, a sivatag, a lakatlan hely mind-mind azt mondtatják, hogy ilyen az Isten nélküli élet. Ahol 
nincs élet ott pusztaság van, nincs virág, nincs forrás, vagy folyó, amely az életadó vizet hozhatná, nincs 
ott egy fűszál sem, egy bogár sem, de még egy szúnyog sem. A letiport, kifosztott Júdát jelenti mindez. A 
meggyötört szív bosszúért, megtorlásért de mindenekelőtt szabadításért kiált. És ha ezt szélesebb 
perspektívába helyezzük, akkor az egész világra kiterjedően egy szabadítóra vár a világ, aki kimenti az 
emberiséget az őt letipró gonosztól. Persze nem szabad elfelejteni, hogy Júdára sem csak úgy jött a 
gonosz, hanem büntetésképpen. Tettek ők azért, hogy ez történjék velük. Nem ártatlanok ők, és Testvérek 
mi sem vagyunk ártatlanok. Az Isten nélküli állapotért jócskán tettek, tettünk mi is, úgy ahogy eleink is, 
Ádámtól és Évától kezdve. 
 De tudjátok Testvérek az Isten nélküli állapot nem végleges, és Karácsony ünnepében éppen ennek 
az Isten nélküli állapot, ennek a pusztaságnak, ennek a sivatagnak a végét ünnepeljük, azt, hogy az 
emberek közé jött emberi formában az Isten. Amikor valahol megjelenik az Isten ott a víz fakad, minden 
kivirágzik, és termékeny paradicsommá válik ott a pusztaság. Ez nem csak Júdára vonatkozik, hanem rád 
is Testvérem, aki itt ülsz. Ha megjelenik élted Isten egyszeriben az életed pusztaság helyett virágzó kerté 
változik. Én magam már többször láttam ezt embereken. Elkezdtek hinni Istenben, elkezdték behívni 
életükbe Istent, és minden megváltozott, minden jóra fordult az életükben, egyszeriben minden sikerült az 
életükben, mert Isten jelen volt. Tudjátok Testvérek, Karácsonyban nem egyebet ünneplünk, mint Isten 
jelenlétét az életünkben, hogy Jézus Krisztus személyében valami különleges, speciális módon lett Isten 
jelenvalóvá a mi életünkbe. És ezt az isteni jelenvalóságot ünnepeljük. És ez az ádvent arra is jó, hogy 
megvizsgáljuk mennyire van jelen a mi életünkben Isten. Mert Isten annyira van jelen az életünkben, 
amennyire mi beengedjük Őt abba. Így közvetetten mi magunk is előmozdítói lehetünk ennek a 
virágzásnak, ennek a külső, belső termékenységnek. De ahogy előmozdítói, úgy akadályozói is lehetünk. 
Karácsonyban Isten maga teremt alkalmat arra, hogy mi emberek megragadjuk az ő jelenlétét, hogy 
akarjuk az életünket az ő jelenlétében élni. 
 Erősítsétek meg a lankadt kezeket, és tántorgó térdeket. Isten jelenlétében nincs helye a 
csüggedésnek. Aki Isten jelenlétében éli az életét, annak el kell űznie a levertséget, a pesszimizmust az 
életéből. A pesszimista ember soha nem fogja tudni teljes odaadással várni az Urat. Az advent az is üzeni 
nekünk, hogy itt az ideje véget vetni a csüggedésnek, a megerőtlenedésnek, az advent az üzeni szedjük 
össze magunkat, embereljük meg magunkat, jön a mi királyunk, aki egyben alázatos, de egyben a 
legerősebb is. Hitünk lankadt kezeiről és remegő térdeiről van itt szó. Amikor e térd és e kezek 
megerősítéséről van szó, akkor arról van szó, hogy magát a hitet erősítsük meg önmagunkban. Ezzel 
készül arra, hogy Isten különleges módon megjelenjen közöttünk. Testvérem te hogyan készül az Úr 
megjelenésére? 
 Ézsaiás próféciája arról is szól, hogy amikor az Isten megjelenik, akkor vakok szemei, a süket 
fülei megnyílnak, a sánták ugrándoznak. Itt nem egyébről van szó, mint a lelki vakságról, a lelki 
süketségről, a belső, lelki sántaságról. Amikor távol kerülünk Istentől, és Isten jelenléte nincs meg 
életünkben, akkor kezd kialakulni a lelki vakság, süketség és sántaság. Maga Ézsaiás reméli, hogy saját 



népe lelki vaksága egyszer majd elmúlik. De ez a lelki vakság jellemezte a Babiloni fogságba élő zsidókat 
is. Már nem igazán hittek Istenbe, mert úgy gondolták, hogy nem akarnak egy olyan Istenben hinni, aki 
elhagyta őket. Pedig nem Isten hagyta el őket, hanem ők hagyták egy Istent. Amikor az ember távol kerül 
Istentől lélek, mert hogy Istentől nem lehet eltávolodni a térben, mert akárhol is éljek, legyek Isten ott tud 
lenni velünk. Istentől csak lélekben lehet eltávolodni, és amikor ez megtörténik, az ember egyre jobban 
elveszíti a lelki látását, lelki hallását, és a lélekben való járást. Minél tovább tart az Isten nélkül állapot 
annál süketebbek, annál jobban nő a vakságunk, annál inkább lesántulunk. Ez mind a bűn 
következménye, merthogy bűn nem hinni Istenben, bűn az, ha Isten száműzzük az életünkből. De Isten 
jelenléte gyógyítja a bűnt, és ez a gyógyulási lehetőség lett felkínálva számunkra a Karácsonyban. Jézus 
ezt teljesen magára nézve idézi, önmagára vonatkoztatja. A börtönben lévő Keresztelő János tanítványai 
által kérdezi Jézust, hogy ő e a megígért vagy mást várjanak. És erre válaszul mondja Jézus: „A vakok 
látnak, és a sánták járnak; a poklosok megtisztulnak, és a siketek hallanak; a halottak feltámadnak, és a 
szegényeknek evangélium hirdettetik;” (Mt 11,5). Jézus ama áldott orvos, aki a bűn betegségből jön 
gyógyítani. Az ő gyógyító terápiája az, hogy Őbenne az Isten van jelen. 
 Ézsaiás próféciájában felsejlik az örökké tartó öröm, és ebből látjuk, hogy ez a prófécia már 
túlmutat a zsidók babiloni fogságból való visszatérésnénél, már valami sokkal nagyobbat, sokkal 
kiterjedtebbet mutat fel. Az Istennel való örök együttlét tűnik fel. Egy útról beszél a prófécia, egy olyan 
út, ami a kietlen sivatagon keresztül vezet, azon a sivatagon, amely termékenye kerté változik, egy út, 
amelyet szent útnak hívnak, mert az Isten felé vezet, aki egyedül szent. Ez az út az üdvösségre vezet, az 
örök életre vezet, aki erre az útra rálép, az a megigazulás és megszentelődés útjára lép rá. Ez az út maga 
Jézus, hiszen Jézus mondja önmagáról: én vagyok az út, az igazság, és az élet. A megváltottak járnak ezen 
az úton, az advent üzenete többek között, hogy te magad is lépj rá erre az útra. Mert ez az út elvezet téged 
az Istennel való örök szövetségre, ahol öröm és vigadozás van. Ennek a szent útnak a felmutatása 
döntésre is kényszerít bennünket, mert a tisztátalanok ezen az úton nem járhatnak. Felmutatja az advent 
az áldást és az átkot, a megváltást és az ítéletet, a mennyet és poklot. Mindenki maga dönt, melyiket 
válassza azzal, hogy rálép a szent útra vagy sem. Tudni kell, hogy ez az út, amely a mennyországba vezet 
nem drágakövekkel és arannyal van kirakva, nem ez teszi ezt az utat csodálatossá, hanem Isten jelenléte. 
A mennyország nem más, mint Istennel együtt lenni. Tudjátok én mindig elgondolkodok azon, amikor 
valaki meghal és azt mondják, hogy elment a mennyországban, hogy ő már a mennyországban van, pedig 
életében egyáltalán nem ezen a szent utat járta. Hogy lehet az ilyen a mennyországba. A mennyország 
nem más, mint Istennel közösségben lenni, eme elvesztett lehetőséget adta számunkra vissza Isten azzal, 
hogy Szent Fia test öltött, ez volt Karácsony, és ma is ez Karácsony, és erre várakozunk adventben. 
 
 Szeretett Testvérek, ez a szent út egy fontos helyre vezet bennünket. Az emberi szív otthon után 
áhítozik, és ez a szent út hazavisz bennünket, haza Istenhez. Onnan jöttünk ki, ott is fogjuk magunkat 
otthon érezni. Jézus Krisztus személyében Isten a hazatérés lehetőségét kínálja számunkra, a kérdés csak 
az, hogy élünk-e a hazatérés lehetőségével. Testvérek Ézsaiás próféciája legyen számunkra egy felüdítő 
oázis ebben az összezavarodott világba, ebbe a világ, ahol már a Karácsonyt sem tudják értelmezni, ne 
látják annak igazi valóságát. Üdítsen fel bennünket ez a prófécia, adja meg nekünk a Mindenség Ura, 
hogy ez igéket hallva, a mi pesszimizmusunk változzon optimizmusra, a mi ellankadt kezünk, és tántorgó 
térdünk erősödjék meg, és a mi félelemmel teli szívünk pedig bátorodjék, mert a sötétségnek immár vége, 
és az Úr világosság kezd fényleni. 
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Szeretett Testvérek! 
 
 Mi emberek folyamatosan várunk valamire. Valaki vár a gyógyulásra, valaki arra vár, hogy jobban 
éljen, valaki egy jobban fizető állásra, valaki arra vár, hogy a politikai helyzet változzon, a fiatalok várnak 
a nagy őre, várnak arra, hogy véget érjen az iskolába járás ideje, aztán ha már eleget dolgoztak, várnak a 
nyugdíjra. Valaki arra vár, hogy gyermeke szülessen és még lehetne sorolni. Nagy általánosságban 
mindenki vár valamire! A váradalmaink beteljesülését honnan reméljük, egyáltalán reméljük-e? 
Számításaink köszt szerepel-e az isteni beavatkozás? 
 
 Isten népének is volt egy nagy váradalma. Ez pedig a megszabadítás. Isten népe egy kitépett, egy 
eltiport, lelegelt, szétdúlt állapotból volt, és szeretett volna ebből az állapotból megszabadulni. Azt 
olvassuk elégett tűzben, levágatott, mint szőlőskert kiszolgáltatott a vadaknak, nem volt, aki gondozza, 
nem volt, aki helyreállítsa. 
 Mit tesz Isten népe? Imádkozik. Amikor a váradalamaink beteljesüléséről van szó, megtesszük ezt 
a legminimálisabbat? Legalább imádkozunk-e? Isten népe imádkozik, hogy Isten térjen vissza, 
imádkozik, hogy tekintsen alá az égből, lássa meg meg állapotát. Azt kéri, hogy térjen vissza, azaz, hogy 
újra velük legyen, merthogy az elhagyatottság állapotából szeretne kikerülni. Izrael hitszegő módon 
elszakadt az igaz vallástól ezért történt mindez vele. Kiszaggatottak, de mégsem pusztíttattak el. Ahogy 
egy-egy növényben ott van az új élet kezdete, ugyanúgy történt ez Isten népével. Egy keretet újra helyre 
lehet állítani, újból ki lehet gyomlálni, újból, fel lehet ásni, meg lehet szórni humusszal, újból virágzóvá, 
termővé lehet tenni. De ne mi akarjuk megmondani azt, hogy Isten ezt hogyan tegye. Isten számára ennek 
a helyreállításnak a hogyan-ja Jézus Krisztus földre érkezése. Jézus Krisztus eme földi virágoskertben 
feltűnik és a szabadítás őbenne megtörténik. A tiportatás természetesen akkor sem szűnik meg teljesen. 
 
 Ez a tiportatás a korai egyházban is jelen volt, sőt ma is érezhetünk valamit belőle, bár sokszor 
nem a hitszegés okán. Talán emlékezünk arra, amit Pál mond a Korithusi levélben: „Mindenütt 
nyomorgattatunk, de meg nem szoríttatunk; kétségeskedünk, de nem esünk kétségbe; Üldöztetünk, de el 
nem hagyatunk; tiportatunk, de el nem veszünk, Mindenkor testünkben hordozzuk az Úr Jézus halálát, 
hogy a Jézusnak élete is látható legyen a mi testünkben.” (2Kor 4,8-10)  Isten engedi, hogy Izrael, mint az 
ő szőlőskertje tönkremenjen, de abból egy új sarjadást, egy új kezdetet indít el. Az ószövetségi Izrael 
újszövetségi egyház előképe. Isten haragjának lángoló tűzéből kiemeli csodálatos módon az egyházat. Az 
egyház pusztulása sohasem az ellenségei ereje, fegyvere okozta, hanem az, hogy Isten az ő ábrázatát 
elfeddette tőlük.  Isten népének romlás mindig ezen állt vagy bukott. Isten orcájának az elfordulásán  
múlik élet és halál. A 104 zsoltárban is ezt olvassuk a cethalról, és a teremtményekről: Adsz nékik és ők 
takarnak; megnyitod kezedet, és megtelnek a te jóvoltoddal. Elfordítod orcádat, megháborodnak; elveszed 
lelküket, kimúlnak és porrá lesznek újra. (Zsolt 104,27-28) Az egyház is a teremtettség része. Isten 
haragjának a tüze ebben nyilvánul meg. Ebből a tűzből Isten ki is emel, erre a kiemelésre, erre az új 
kezdetre várt Isten népe, és ma is erre vár az egyház. És tudjátok egyház csupán ebben különbözik ettől a 
világtól, vár erre a mindennapi új kezdetre, erre a mindennapi kiemelésre, hogy az eltiportatásból, Isten 
haragjának a tűzéből ismét kiemelje, újra sarjassza a Mindenható. Ez a mindennapi új kezdet Jézus 
Krisztusban vált lehetségessé. Az új szövetség, amely Jézus Krisztusban köttettet ember és Isten között, 
egy olyan szövetség, amely a bűnbocsánat szövetsége. A bűnbocsánat pedig a mindennapi újra sarjadást 
jelenti Isten népe számára. 
 
 Tudjátok Testvérek, ebben a zsoltárban nem azt látjuk, hogy Isten népe követelődzik Isten 
irányába. Isten népe nem a saját követeléséivel áll elő, hanem csupán könyörög, hogy Isten a megszokott 
nagylelkűségével bánjon velük. Nincs konkrétum, nem akarja megmondani Istennek, hogy mit tegyen, 
csupán Isten gondoskodására vágyódik. 
 De ezzel az igeverssel, mely így kezdődik: „Oh, seregeknek Isten, kérlek térj vissza” - tanítani is 
akar a zsoltáríró. Arra akar tanítani, hogy akkor sem kellene engedni a kísértésnek még ha Isten el is rejti 



orcáját előlünk egy időre, sőt még akkor sem, ha az értelem számára látszólag elidegenedett Isten tőlünk. 
Ezekből a sorokból nem a harag tűnik ki, hanem a magabiztos várakozás. Erre a magabiztos várakozásra 
hív fel bennünket is. Tudniillik, hogyha valaki a kegyelemre magabiztosan várakozik, az megbékül, és 
Isten kegyelmébe fogadja azt. Így adventben ennek a magabiztos várakozásnak ott kellene lenni 
életünkben. 
 A zsoltáríró prófétai látással könyörög: Legyen a te kezed jobbodnak férfián! Egyként látja az 
egyházat, úgy mintha az egy férfi lenne. Nem széttagolva, nem torzsalkodó hívekkel, hanem egyetértő, 
egységet képező hívőkkel. Legyen a te kezed jobbodnak férfián, az embernek fián, akit megerősítettél, 
avagy felneveltél. Jézus Krisztusban lesz egységes Isten népe. Jön a karácsony, két nap múlva itt van, és 
ebben a zsoltárban a prófétai hang előre vetíti, hogy a keresztyének, az egyház igazán egyház csak Jézus 
Krisztusban tud lenni. Vajon a Karácsonyban észre vesszük-e azt, hogy együvé tartoznak a keresztyének, 
mert nem több Jézus Krisztus született. Nem született a református Jézus Krisztus, és nem született egy 
római katolikus, vagy éppen egy evangélikus, vagy baptista Jézus Krisztus, hanem csak egy. Ő 
mindenkinek Jézusa, merthogy mindenkiért önmagát odaadni jött. 
 Szeretett Testvérek! Izrael, mint az egyház őselőképe, elrontatott, összeromboltatott, de az 
újszövetség által, az immár nyíltan megjelenő egyházban újraplántáltatott. Már ama szép virágos kert újra 
virít, és úgy hívják ezt a szép virágoskertet, hogy egyház. Azért lehet az egyház virágoskert, mert Isten 
orcája velük jár. Emlékezzünk csak vissza a pusztai vándorlás történetére. Isten azt mondja Mózesnek, 
hogy ezt a népet elhagyom, mert ha tovább megyek, akkor elpusztítom zúgolódásuk miatt. Erre pedig azt 
mondja Mózes, ha nem jön mivelünk a te orcád, akkor itt pusztíts el bennünket. Karácsonnyal valami 
teljesen megváltozott a pusztai vándorláshoz képes. Ma Isten orcája az egyházzal jár, de nem azért mert 
mi jobbak lennénk a pusztában vándorolt zsidóknál, hanem azért, mert Jézus Krisztus meghalt értünk. Ez 
az egyetlen egy oka, hogy Isten nem pusztít el bennünket úgy, ahogyan sokakat lepusztított az ószövetségi 
Izraelből. Csak is Jézus Krisztusban vagyunk levédve Isten haragjától. És a mi helyreállítatásunk is csak 
Jézus Krisztusban lehetséges. Erre kéri ez az zsoltár Istent. 
 Állítsd helyre, mert te ültetted már a kezdetek kezdetén. Nézz kezed alkotására, ne az elromlott, 
gyümölcstelen kertre, hanem kezed alkotására. Állítsd helyre, hogy el ne térjen tetőled. Két okot mond a 
zsoltár arra, hogy Isten helyreállítsa népét. Az egyik az, hogy maga Isten hozta őket létre, a másik az, 
hogy el ne térjen Őtőle az ő népe. Az egyik azért ami már megtörtént, a másik azért, hogy ne történjen 
meg. Isten tarts meg bennünket, mert kezeidnek alkotása vagyunk. Isten tarts meg bennünket, hogy el ne 
térjünk tetőled. 
 
 Szeretett Testvérek! Vajon a helyreállítatásunk ott van-e a váradalmaink között, főleg most ebben 
az időszakban. Vagy minden más váradalom annyira leköti, lefoglalja elménket, szívünket, lelkünket, 
hogy erre már nincs is idők. Jó eszünkbe venni, hogy Jézus Krisztusban mindennap helyreállíttatunk, és 
ezért a lehetőségért hálásnak kell lennünk. A karácsony ünnepe így lesz a hálaadás ünnepe is. Legyen a mi 
számunkra is a hálaadás kiemelt alkalma. Így készüljünk az előttünk álló ünnepre. Ámen 
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Szeretett Testvérek Ünneplő Gyülekezet! 
  
 
 A karácsony és a karácsonyi történések megmutatnak valami nagyon fontosat, méghozzá azt, hogy 
a karácsonykor földre érkező mennyire egyedülálló, és leleplezi ez a karácsonyi történés leleplezi 
Jézusnak a titokzatos valóságát. Jézus születéstörténetét ha nem ismernénk nem tudnák azt, hogy Ő Isten 
fia. Annyit tudnánk róla, hogy egy próféta, aki Isten erejével csodálatos dolgokat tesz. Jézus Isten fiúságát 
abban látjuk meg, hogy ő maga Istentől származik, hogy a Szentlélek csodálatos ereje által szűz fogan 
méhében. Ez mutatja számunkra, hogy kicsoda ez a Jézus. Nem csak egy próféta, nem csak egy tanító, 
hanem Isten fia. Ezzel kellett megküzdeni Józsefnek is. Látjuk-e a jászolban fekvő kisgyermekben az 
Isten fiát. 
 József kissé megzavarodott. Nem tudta mit kezdjen jegyese terhességével. Talán bűnbe esett, 
talán, talán hűtlenséget követett el? Isten pedig csodálatos módon megérteti vele azt, hogy ami jegyesével 
történt, az nem bűn, nem hűtlenség, hanem az Istennek tett szolgálat. Hiszen Mária beleegyezése is kellett 
mindehhez. Amikor meglátogatja Máriát Gábriel angyal, és elmondja azt, hogy Isten mit tervez vele 
tenni, akkor Mária azt mondja, hogy az Úr szolgáló leánya vagyok. Vállalja azt, hogy az Isten fiának 
földre érkezésében eszköz lesz. József számára viszont Máriának ez az eszköz léte még nem teljesen 
világos. Földi módon szemléli az eseményt. Földi módon gondolkodik jegyese áldott állapotán. Az előállt 
helyzetre földi megoldást keres – el akarja küldeni a feleségét titokban, az éj leple alatt. Meg akarja óvni 
Máriát a gyalázattól. Bizony mi is sokszor beleesünk abba a hibába, hogy földi módon szemléljük Jézus 
születését. Valahogy a Szentlélek általi fogantatás felett átsiklunk, pedig Jézus Isten fiúságát ez a történés 
fogja bennünk is valóságossá tenni. Tudjuk-e magasba emelni karácsonykor a tekintetünket, és meglátni 
azt, hogy a földi eseményben isteni cselekmény megy végbe? 
 
 Szeretett Testvérek! Jézus isteni származását az is alátámasztja, amit a próféta mondott: „Íme a 
szűz fogan méhében és szűl fiat, és annak nevét Immánuelnek nevezik, ami azt jelenti: Velünk az Isten!” 
(Mt 1,23) Ez a prófécia Ézsaiás szájából hangzik el, egy olyan helyzetben, amikor  Akház király szorult 
helyzetben van, hiszen az ellenség felsorakozott az országa határánál. Ézsaiás megjelenik a király előtt, és 
azt mondja: légy nyugodt és ne félj, mert én veled vagyok megszabadítlak benneteket. És még azt mondja 
a próféta, hogy Isten téged való megsegítést még jellel is hajlandó megerősíteni, te mond meg király mi 
legyen az a jel. Isten a próféta által megüzeni a királynak, hogy mellette van, megsegíti őt, sőt még valami 
jelet, csodát is tesz, hogy a királyt megerősítse abban a tudatban, hogy a Seregek Ura ővele van. És itt jön 
egy megdöbbentő dolog, ugyanis a király elutasítja Isten felajánlását. Semmiféle jelet nem kér. És erre 
mondja a próféta a királynak – te jelet nem kértél és mégis kapsz jelet, ez pedig azt, hogy a szűz fogan 
méhében és fiat szül, akinek a neve Immánuel, velünk az Isten. Elutasítja a jelet, és elutasítja a segítséget 
is. Mi hogyan teszünk, a kis Jézusban felajánlott segítség láttán. Úgy, mint Akház király, azt mondjuk, 
hogy köszönjük szépen nem kérünk a felkínált szabadításból. Maga a gyermek neve is azt jelenti, hogy 
velünk az Isten, még ez a név is abban akar bennünket erősíteni, hogy nem vagyunk egyedül, nem hagy 
bennünket az Isten árvákul, hogy a gyermekben található meg a felkínált szabadítás a bűneikből. Szeretett 
Testvérek, ti is kaptátok a jelet, és is kaptam a jelet, ugyanazt a jelet kaptuk: gyermek a jászolban. Ez 
József számára is megnyugtató. Az angyal megjelenik neki, és általa Isten megnyugtatja. Jézus 
felismerése megnyugtató, mert azt mutatja, hogy van szabadulás. Megérteti Isten Józseffel, hogy nem a 
születés módján van a hangsúly, hanem azon a feladaton, küldetésen, amelyet Jézusnak véghez kell 
vinnie. Az angyal megérteti Józseffel, hogy ne a születés módján törje a fejét, hanem azon a misszión, 
amelyért Jézus a földre érkezett. 
 
 Ez a küldetés arról szól, hogy Jézus épen, egészségesen lép be ebbe a beteg világba, azért hogy 
véget érhessen a nyomorúság. Nem csak az ért született meg, hogy lássuk, milyennek kellene lennünk, 
hanem azért, hogy segítsen rajtunk. Jézus születésének ez a lényeg. A prófécián keresztül is ez fénylik ki. 



Velünk az Isten! Segít tehetetlenségünkön. Amikor Jézus megérkezik a földre, és amikor elmegy, ez a 
biztatás hangzik el. A földi tartózkodása kezdetén és végén is elhangzik a lényeges mondta: veletek 
vagyok. Jézus a menybe menetelekor is ezt a biztatást mondja el: és én veletek vagyok minden napon a 
világ végezetéig. Ezt nem akarta az ószövetségi Akház király meghallani, és ma is sokan vannak, akik ezt 
nem akarják meghallani, pedig a karácsony lényeg ebben ragadható meg. Arravaló volt az az egyetlen 
bűntelen ember, hogy az Isten lakozhassék őbenne mi közöttünk. Jézus szeplőtelen fogantatása teszi 
lehetővé Jézusnak a bűntelenségét. Ezért lehet Isten velünk Jézusban. 
 Szeretett Testvérek, mi azt érdemelnénk, hogy Isten örökre elforduljon tőlünk, hogy az elfordulást 
hangoztassa, de Isten mégis a velünk maradás mellett döntött. Isten irgalmassága hajolt le a bűnösökhöz, 
mi is hajoljunk meg Isten előtt, és csodálkozva adjunk hálát a karácsony titkáért, amelyet mi magunk 
Isten jóvoltából megérthetünk. Ámen.   
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Szeretett Testvérek! 
 
   
Text: Mik 5,2-4a 
 
 Az ember kisgyermek korától fog versenyben van. Már az óvodában is versengenek a gyerek, már 
dicsekednek azzal, hogy kinek az apukája az erősebb, vagy kinek az anyukája a szebb. Aztán ez a 
versengés folytatódik az iskolába, a fiuk között talán a focipályán, a lányok között pedig abban, hogy 
melyikük hord szebb ruhát. Ez a versengés azt tovább folytatódik, ki szerez magának jobb állást, ki szerez 
magának jobb, szebb, okosabb, gazdagabb házastársat, kinek milyen lakása, háza, autója van. Ki hol 
töltötte a nyári szabadságot? Az egész élete az embernek egy nagy versengés. 
 
 Aztán ma pedig azt olvassuk karácsony ünnepén az Igéből: „De te, Efratának Betleheme, bár  
kicsiny vagy a Júda ezrei között: belőled származik nékem, a ki uralkodó az Izraelen;” (Mik 5,2) Ebben a 
versengő világban Isten felmutatja, hogy ezt a földi versengést Ő maga felülírja. Istennek nem számít az, 
hogy melyik város milyen nagy, milyen pezsgő élet van, mennyire kulturális, gazdasági központ egy 
város, ő mégis kicsinyt, a jelentéktelent választja. És ezzel a földi versengést teljesen felül írja ezzel 
mintegy megmutatja, hogy a ebben a földi világ nem a mindennapi versengés számít, hanem az ő döntése. 
Mikesnál azt olvassuk, hogy a legkisebb, de Máté evangéliuma viszont azt mondja: „Te Betlehem, Júda 
földje, semmiképen sem vagy legkisebb Júda fejedelmi városai közül” (Mt 2,6). Te vagy a legkisebb, de 
mégsem te vagy a legkisebb. Azért ne te vagy a legkisebb, mert tebenned születik meg az a fejedelem, aki 
legeltetni fogja Isten népét. 
 
 Tudjátok, amikor azt mondja, hogy nem vagy a legkisebb azzal furcsa módon azt mondja, hogy te 
vagy a legnagyobb, mert te nyerted el a legnagyobb méltóságot, belőled származik a világot megmentő 
Messiás. Ha most megkérném a Testvéreket, hogy soroljanak fel Júda városai közül, biztos vagyok benne, 
hogy elsőnek mindenkinek Betlehem juta az eszébe. A legcsekélyebb, a legjelentéktelenebb, a 
legsemmitmondóbb. Méghogy Isten nem személyválogató, dehogynem. De Ő nem úgy válogat, ahogyan 
az ember. Merthogy az ember úgy válogat, hogy a legjobb, a legügyesebb, a legerősebb, a 
legrátermettebb, hanem úgy, hogy a legkisebbet, a legjelentéktelenebbet, a mások által lenézettet választja 
magának ki. Ez az Isten személyválogatása. Mintha Betlehemnek a kiválasztásával azt akarná mondani, 
hogy minek nektek a földi versengés, hiszen én vagyok az, aki felemelek embereket városokat, és vagyok 
az, aki alávetek embereket és városokat. Minek nektek a földi versengés, miért akartok egymás fölé 
kerülni. Betlehemben a legnagyobb, az öröktől fogva létező jött el. Az Isten fiának megszületése által 
ennek a kis városnak a neve örökre beleíródott az emberi emlékezetbe. 
 
 Isten fia, a Megváltó, miért egy ilyen kicsiny, csekély jelentőségű helyen születik meg? A miértre 
talán úgy lehet megkapni a választ, hogy aki a megváltást, a Megváltót keresi, az ne a palotákba keresse, 
ne a fényűzésben, ne a gazdagságba keresse, mert éppen azzal, hogy Jézus a legkisebb városban, annak a 
városnak egy koszos istállójában született meg, hogy egy jászolban kell neki feküdnie, mert annyi sem 
volt, hogy lett volna egy bölcsője, vagy egy kiságya, éppen ezzel akarja érzékeltetni az Isten, hogy ő 
maga megveti a fényűzést, a mások fölé emelkedő, másokat letipró gazdagságot. Nézzük csak meg, hogy 
maga Jézus is kiket választ magának elsőként tanítványoknak? Szegény halászokat. A vámszedő mit 
mond Jézus közelében, vagyon felét szétosztom a szegények között, a gazdag ifjú is azt kapja 
instrukcióként Jézustól: add el vagyonodat és oszd szét a szegények között. Legyél semmi azért, hogy 
Isten kezébe valami lehessél. Valami ilyesmi eset meg az efratai Betlehemmel. 
 
 Mert tudjátok Testvérek az arányok sokszor becsapóak. Ha csak az égitesteket nézzük. Számunkra 
a föld a legnagyobb, mert itt élünk. Aztán ha éjszaka felnézünk a tiszta égre, akkor azt látjuk, hogy a Hold 



milyen nagy, a csillagok pedig szinte csak kis pontokként világítanak. Azt is gondolhatná az ember, hogy 
íme milyen hatalmas égitest a Hold, és milyen parányiak a csillagok. Aztán ahogy közeledik az ember 
ezekhez az égitestekhez rádöbben, hogy a Hold milyen kicsi, és a csillagok pedig milyen órásiak. A 
távolság miatt becsapódik az ember. De ahogy közeledünk feléjük és a távolság csökken egyre világosabb 
lesz, hogy mik is a valós arányok. Ugyanígy van Betlehemmel is. Távolról jelentéktelennek tűnik,de 
ahogyan egy közeledünk hozzá, megláthatjuk az igazi arányokat. Mihelyt közelebb megyünk látjuk, hogy 
a legkisebb nem is a legkisebb, hanem inkább a legnagyobb. Ha távolságot tartunk Betlehemtől, nem 
látjuk meg az ott történtek nagyszerűségét. Tehetjük azt, amit Heródes udvarába tette az írástudók. 
Ugyanis Heródes megkérdezi, hogy hol kell megszületni a Messiásnak, és ők el is mondják a próféciát, 
hogy a júdai Betlehembe. Nagyon is tudták, hogy hol született meg a Messiás, mégsem mentek el, 
meglátogatni, leborulni, hódolni előtt. Ma is megfigyelhető ez a magatartás. Az emberek tudják, hogy mi 
történt karácsonykor, de mégsem mennek el lélekben az efratai Betlehembe, olyanok vagyunk sokszor, 
mint a Heródes udvarában lévő írástudók. Nagyon is megfelelnek a régi arányok, akkor is megfelelnek, 
azok falsok, ha nem a valóságot tükrözőek. Jó nekünk úgy gondolkodnunk, hogy a Hold a legnagyobb, a 
csillagok pedig a legkisebbek. 
 
 Szeretett Testvérek! Karácsony azt üzeni számunkra, hogy csökkentsük a távolságot köztünk és 
Betlehem között, hogy a csodát meglássuk ott Betlehemben, ne legyünk olyanok, mint Heródes, vagy 
éppen, mint az írástudók. Mi vagyunk az okai annak, ha nem ismerjük föl Betlehem nagyoságát, mert 
akkor azt jelenti, hogy nem ismerjük fel ott történetek nagyságát sem. De hát az Isten angyala a megváltó 
születését nem is a földi királyoknak hirdeti, nem is az írástudóknak, hanem elsőként a pásztoroknak. A 
legszegényebbeknek, a legkitaszítottabbaknak, azoknak, akiket a többiek megvetettek. Ebből is látszik, 
hogy Isten azokat emeli fel, akik megalázottak, akik erőtelenek, akik megvetettek. Őket hívja az angyal 
Betlehembe a koszos istállóhoz, hogy ott meglássák a legnagyobbat. Őket inspirálja az Isten arra, hogy 
csökkentsék a távolságot maguk és az Úr Jézus között. 
 
 Szeretett Testvérek! Valójában Isten nagysága rejlik abban, hogy egy egyszerű ember formájában 
jött el. Merthogy, akik eddig vakok akartak maradni, azok maradjanak is vakok. Hogy akik eddig úgy 
ítélték meg, hogy ő nem tud értük semmit sem tenni, azok ezután se keressék őt. Jézus a legkisebbként, a 
legszegényebbként jött el, hogy megváltoztassa e világ viszonyait. Hogy megmutassa: minden a mennyei 
Atyán múlik. Hogy az Isten ereje az erőtelenség által válik hathatóssá, ahol pedig földi erő és hatalom van 
ott, az Isten ereje nem mutatkozik meg. Legyél erőtelen, hogy Isten ereje hasson át téged. Legyél a 
legkisebb, hogy Isten által a legnagyobb lehessél. Legyél jelentéktelen, hogy Isten szolgálatába állva 
jelentős lessél. Ez a mennyei logika. Cseréljük le a földi logikát a mennyi logikára. Ezt üzeni számunkra 
Betlehem város kicsinysége, ezt üzeni számunkra a legnagyobb megszületése. Adja meg számunkra az 
Isten, hogy lélekben mi is elérkezzünk Betlehembe, az istállóhoz, mert ez azt jelenti, hogy a betlehemi 
csoda, mely az ember megváltásának a csodája, a miénk is. Ámen. 
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Szeretett Testvérek 
 
 A karácsony mindig a szeretet és az öröm ünnepe. De ha megnézzük azt, hogyan érkeztünk el a 
karácsonyhoz, akkor már azt látjuk, hogy mégsem olyan tiszta, világos, makulátlan a kép. János 
evangéliuma ezt nagyon jól szemlélteti, amikor azt mondja: „a világosság a sötétségben fénylik, de a 
sötétség nem fogadta be azt.” (Jn 1,5) Jézus, mint az Isten világossága, vagy másik oldalról megközelítve 
a világ világossága eljött a sötét bűnös világba, azért hogy az emberi szívekben világosságot gyújtson. És 
Mikeás próféta éppen arról beszél, hogy az a sötét világ, amelybe Jézus megérkezett mennyire sötét is. 
 
 Ahhoz, hogy meglássuk a közénk érkezett világosság fontosságát látnunk kell azt, hogy mennyire 
a sötét az a sötét, ahova érkezett, és ezt ez a mikeási prófécia nagyon is jól mutatja fel. Mikeás korában 
egy politikailag zűrzavaros állapotot látunk, ahol az embereket nem érdekli a törvény, akár polgári, akár 
vallási törvények legyenek, ahol mindenki azt tesz, amit akar, nem tudják mi a rossz és mi a jó, az 
engedetlenség uralkodik. Kaotikus egy állapot ez. Ez az összevisszaság, ez a tudatlanság, 
lelkiismeretlenség, erkölcseiben megtépázott állapot a sötétség állapota. Ezért az állapotért nem az Isten 
felelős, hanem maga az ember. Ebben a sötétségben pedig az ember sem érzi jól magát. 
 
 Isten megmutatta már a kezdetekben az ember számára azt, hogy mit kell tennie. Megmutatta azt, 
hogy mi a jó és mi a rossz. Isten úgy teremtette meg az embert, hogy az ember tudta, mi a jó és mi a 
rossz. Aztán az engedetlenség során mindezt elveszítette. Kialakult ezután egy zűrzavar, egy erőszakkal, 
csalással, lopással teli világ, amelyet Isten a vízözön által elpusztított. De Isten ekkor sem hagyta magára 
az embert, adott neki egy másik eszközt a kezébe, hogy a jó és a rossz között különbséget tudjon tenni, és 
ez volt a törvény. A törvény arról beszél, hogy mi a jó és mi a rossz. Mi a sötétség, és mi a világosság. 
Aztán az ember ismét a sötétséget választotta. A rossznak cselekvését. Ezért alakult ki ismételten a 
zűrzavar. És ebben a zűrzavarban az ember úgy érzi, hogy a világ már semmi jó sincs. Ezért van az, hogy 
az Istent kezdi el vádolni azért a sötétségért, amelyben él. A mikeási prófécia éppen ezt mutatja fel. Az 
ember az Isten ültetné a vádlottak padjára. Azt mondja az Istennek te vagy az oka annak, ami most van. 
Az ember az Isten vádolná a kialakult lelki, szellemi, erkölcsi sötétségért. Gondoljunk csak abba bele, 
hogy hányan vádolják, vádolták az Isten az első és a második világháború szörnyűségeiért. Pedig nem az 
Isten cselekedte azokat, hanem az ember. Hányan vádolják az Isten azért, mert az életükben elrontották a 
házasságukat, vagy mert a gyermekeik léha, félrecsúszott életet élnek. Pedig nem az Isten az, aki nem tud 
a jó és a rossz között különbséget tenni, hanem az ember. Így lesz hamar a vádló ember vádlott. 
 
 Felhangzik a kérdés Isten részéről: „Én népem! Mit vétettem ellened?” Én csak segítettelek téged, 
kihoztalak Egyiptomból, a szolgasorból, megmentettelek Báláktól, Móáb királyától, megsegítettelek abba, 
hogy megismerj engem, és te mégis hátat fordítottál. Isten felmutatja, hogy hiába próbálja az Istent 
vádolni az ember, az egyszerűen nem felel meg a valóságnak. Az eltévelyedett azt kérdezi, hogy mit 
tegyek? Hajlongjak-e az Úr előtt, égőáldozatokkal menjek Isten elé, vagy olajpatakok tízezreivel, vagy 
elsőszülöttemet áldozzam neki? A sötétségben élő ember kérdései ezek? Az Istentől eltávolodott, az Isten 
nem ismerő embernek a kérdései ezek? Mert nyilvánvaló, hogy Isten nem kíván emberáldozatot, nem 
kíván állatáldozatot sem, de nem kíván olajpatakokat sem, vagy hogy vagyonunkat odaáldozzuk. Isten az 
ő kegyelméből azt is megmutatja, hogy mit kíván: „Megjelentettem néked, oh ember, mi légyen a jó, és 
mit kíván az Úr te tőled! Csak azt, hogy igazságot cselekedjél, szeressed az irgalmasságot és hogy 
alázatosan járj a te Isteneddel.” (Mik 6,8) 
 
 Istennek tanácsa ez annak az embernek, aki a sötétséget el akarja hagyni. Cselekedd a jót, amit én 
megmutattam néked, legyél igazságos, azaz a törvényt, az irgalmasságot és alázatosan járj Isteneddel. És 
Isten mindezek megcselekvésében a végső segítséget megadja, amikor Szent Fiát karácsonykor elküldte 
ebbe a földi világba. Jézus Krisztus nélkül már az ember nem tudja megcselekedni a törvényt, hiában van 



a törvény előírása, mert az ember már a törvény megcselekvésére is képtelen, a törvényben pedig a 
helyes, jó, igazságos élet élése van benne. De erre már az ember képtelen. Olyan sokáig járt az ember a 
sötétségbe, hogy a törvény által kínált világosságba már nem tud visszatérni. Az Istentől elfordult ember 
már nem tudja mi az igazság, mi a jó, mi az Istennek tetsző, már nem érti miért úgy teremtette meg Isten a 
világot, ahogy megteremtette, és mit jelent Isten által adott élet. Jézus Krisztusban azonban minden amit 
Isten vár az embertől lehetségessé válik. Jézus Krisztusban az ember tudja cselekedni a jót, Jézus 
Krisztusban az ember tudja cselekedni az igazságot, irgalmas is tud lenni, és Jézus Krisztusban az ember 
tud Istennel járni. Ami végképp elveszett, azt kaptuk vissza Jézus személyben. Sokszor arról beszélünk, 
hogy Jézus Krisztusban megjelent az Isten üdvözítő kegyelme, és ez így is van, de ez a ami Ige, nem akar 
a földi kereteken túlmutatni, hanem a földi keretek között maradva arra biztat bennünket, hogy tudunk mi 
jók is lenni, egyenes szívűek, és könyörületesek, mert mindez lehetséges azáltal, hogy Jézus eljött közénk. 
Mert Jézus Krisztusban nem kőtáblák vannak, nem a hideg anyag, hanem Isten szeretetének a melegsége, 
amely szeretet adja az örök életet, de adja számunkra itt a földön a megváltozott gondolkodást, 
cselekvést, beszédet. Már itt a föld keretei között adja Jézus Krisztusban a világosságot. Karácsony azt 
üzeni, hogy Jézusban te magad is tudod cselekedni a jót, tudod cselekedni az irgalmat embertársaid és a 
teremtett világgal szemben, és tudod cselekedni a jogosságot, az igazságot. Szeretett Testvérek, ne féljünk 
ettől a szótól, hogy igazság, Jézus Krisztusba megjelent az igazság. 
 
 Az Istentől eltávolodott nép azt kérdezik, hogy mivel menjek az Úr elébe? Égőáldozattal, 
olajpatakokkal, elsőszülöttemmel? Az Istentől eltávolodott ember vallási gyakorlata ez. Mai korunkban 
ezt úgy lehet lefordítani: mit akar az Isten, hogy templomba járjak, vagy hogy befizessem a fenntartói 
járulékot, vagy hogy tiszteljem a papot? Mit akar az Isten, milyen hitbeli, vallási gyakorlatot vár el tőlem 
az Isten? ÉS Isten az ő kegyelméből erre is válaszol. Nem a templomba járás a lényeg, nem bakok és 
bikák vérének folyamai, nem a pénzbeli adomány, hanem az Istennel való járás. Jézus Krisztusban erre is 
képesekké válunk. Elvesztettük az Istennel járás képességét, de Jézus Krisztusban ezt visszanyerhetjük. 
Aki Jézus Krisztusban éli az életét az Istennel jár, az már nem fogja azt kérdezni, hogy mit akar még 
tőlem az Isten? Mit akar tőlem az egyház? Mit akar tőlem a pap? 
 
 Karácsony örömünnep! Mert az ember a földre érkezett Jézus Krisztusban elveszített képességeket 
nyer vissza. Visszanyeri a jót cseledni képességet, az igazságosság megcselekvésének a képességét, 
visszanyeri az irgalmasság képességét, Jézusban már tudok irgalmas is lenni, és ami talán az egyik 
legfontosabb, az ember Jézusban visszanyeri az Istennel járás képességét. 
 
 Szeretett Testvérek! Jézus Krisztusban újra Istennel járhatunk, ez a karácsony legfőbb üzenete, 
ami elveszett ott az Éden-kertjében, Isten azt adja vissza az ő Szent Fiában. Ezeknek a visszaadott 
képességekkel való hétköznapi élés a karácsonyt is hétköznapivá teszi. Legyen a mi életünk egy nagy 
karácsony azzal, hogy itt a földön a jót, az igazságot, az irgalmat és az Istennel járást megcselekedjük. 
Adja a mindenható Isten, hogy mi magunk így jobbá, tisztábbá tudjuk tenni ezt az összezavarodott 
világot. Istennek legyen hála Jézus Krisztus földre érkezéséért. Ámen. 
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Szeretett Testvérek 
 
 Mindig van olyan, amiről azt gondoljuk, hogy másként is lehetett, történhetett volna. Az ember 
visszanéz az életére, visszanéz esetleg az országa történelmére, vagy akár így az év végén visszanézünk 
az egész évre, és azt mondja az ember, hogy ez vagy, az másképp is történhetett volna.  Miért éppen így 
történt? Az izraelitákban is felhangzik ez a kérdés. Isten miért hagyta, Isten miért nem segített, Isten miért 
nem volt mellettem? Izraeliták is azt mondták, Isten miért engedte, hogy lerombolják az országunkat, és 
hogy elhurcoljanak bennünket? 
 
 És ezen történések után azt mondja a Mindenható: én csak szerettelek téged! És erre kérdezi a 
szövetség népe: miben szerettél engem? Ebben van egy szemrehányás is, egy kérkedés, a megsértődés. 
Miben szerettél engem? Abban, hogy hagytad, hogy elvegyék az országunkat, lerombolják a 
templomunkat, elhurcoljanak bennünket? Még igazat is lehetne adni Izraelnek. Mi is tudnánk biztosan 
olyan eseményeket sorolni az életünkből, amelyekből az tűnhet ki, hogy Isten nem szeret bennünket. 
Lehet, hogy valaki azt mondja, hogy nem lehettem az, aki szerettem volna, vagy egy fiatal egy 
beteljesületlen szerelem után azt mondja, Isten nem szeret engem, vagy egy betegség miatt azt mondja, 
Isten nem szeret engem. Szinte csodálkozva mondja az ember: miben szerettél? Ez a te szereteted? 
 
 Tudjátok Testvérek, ők legalább megkérdezték Isten. Legalább érdekli őket, hogy Isten miért 
mondja, hogy szereti őket. És aki kérdez, annak Isten válaszol. Isten válasza az, hogy Jákobot szerettem, 
Ézsaut pedig gyűlöltem. Azaz veled foglalkoztam, rád odafigyeltem, de őt teljesen mellőztem, szinte hátra 
állította. Isten azt mondja, hogy Ézsauval szemben téged választottal ki. És ez nem azt jelenti, hogy Ézsau 
rosszabb volt, vagy gonoszabb volt, és azért mellőzte őt Isten, hanem azért mert így döntött. Ézsau azért 
lett szilaj, erőszakos, mert Isten nem őt választotta ki magának, hanem Jákobot. De vajon kiválasztásban 
meglátja-e Jákob Isten szeretetét, és mi testvérek, mi vajon meglátjuk Isten szeretetét abban, hogy elhívott 
bennünket a Krisztus-hívők seregében. Kiválasztott bennünket arra, hogy Krisztust kövessük. Meglátjuk 
ebbe az Isten szeretetét? 
 
 Tudjátok a múlt fájó emlékei, a lerombolt országot látva a hazatérő Izraeliták szinte 
szemrehányóan kérdezték: ez a te szereteted? Így szerettél bennünket? Pedig a hazatérésben is Isten 
szeretete mutatkozott meg. Isten elmondja a népének, hogy szereti őket, ők pedig a múlt fájó emlékei alatt 
aligha tudják ezt elhinni. Már a kiválasztottságuk szinte nem jelent semmit, mert a keserűség eluralta a 
szívüket. A fájdalommal és gúnnyal keverve válaszolják, hogy szereteteddel nem sokra mentünk. 
 
 Ez a prófécia azt üzeni, hogy nem szabad csak azt észre vennünk, ami rosszként történt velünk, 
hanem összességében kell tekinteni az életünket. Izrael fiaival azért történt ez a sok minden rossz, mert 
megszegték Istennek velük kötött szövetségét. Látni kell a saját bűneinket is, és hogy sokszor a nehézség 
éppen ezek végett jön ránk. Tudják a szövetség az egy olyan dolog, hogy az egyik megszegi, akkor másik 
sem kötelezi a szövetség, akkor a másik fél is minden gond nélkül felmondhatja. Isten is felmondhatta 
volna a szövetséget népével, de nem ezt tesz, hanem a hitszegő Izraellel kötött szövetségét megtartja, 
érvénybe hagyja. Bizony ez is az ő szeretetének a jele. A rosszban észre kell venni azt a jót, amit Isten 
velünk cselekedet, hogy annak ellenére, hogy az elhajlásért Isten büntet, de maga mellett tart bennünket. 
Büntet, de nem vet el! Izraelt sem vette el, hiszen adta nekik is Jézus Krisztust. Milyen jó lenne, ha nem 
csak a látszat szerint néznék Istenre, hanem ok-okozati összefüggésben.  
 
 
 
Ezért fontos, hogy az életünk kérdéseit a mindennapok összefüggésében kell tekinteni, mert csak így 
tudjuk az életünket helyesen értékelni. Fontos látni azt, hogy én hol vétettem, és azt hogy ennek ellenére 
engem Isten mégis kegyelmével vesz körül. Ha csak a negatív történéseket látjuk, akkor az életünket 



eltorzul, nem valóságosan látjuk. Ne csak a rosszra emlékezzünk, hanem emlékezzük a jóra is. Arra, hogy 
nem véletlenül vagyunk itt, nem véletlenül vagyunk része Isten egyházának, nem véletlenül fontos 
nekünk a Szentírás, és az, amit Isten mond. Izrael szinte csodálkozva és kétkedve kérdezi Istent, hogy 
miben szerettél bennünket. Azért tesz így, mert nincsenek tudatában abban, hogy az üdvösségtörténetben 
nekik milyen szerepük van. Isten fel akarta használni őket abban, hogy az üdvösség eljusson minden nép 
fiához. Nem ismerték fel, hogy a kiválasztásuk, egy magas cél érdekében történt, és ez magának a 
szeretetnek a jele. A magasabb cél pedig az üdvösség terjedése ezen a földön. Értelmet adott Izrael 
létezésének és mint Isten népe, a mi létezésünknek is ez ad értelmet. Természetesen az már egy másik 
kérdés, hogy ki az, aki ezt így el akarja fogadni, ki tudja ezt a kiválasztás így pozitívan értékelni. Isten 
szeretetét sokan abban látnák megvalósulni, ha semmi gond, semmi probléma nem történne velük. Pedig 
a szenvedések Izrael is csak a saját bűneinek köszönheti, nem pedig annak, hogy Isten megutálta volna. 
 
 Kedves Testvérek a szeretet az odafigyelésben mutatkozik meg. Abban, hogy aki szeret az 
odafigyel a szeretett személyre. Isten ezzel a gondoskodó odafigyeléssel halmozta el Izraelt. Ezt az 
odafigyelő szeretetet Ézsau nem kapta meg. Rámutat arra, hogy Ézsau bármit tett Isten nem segítette meg, 
pusztává tette Edom hegyét, és Ézsuanak a romokat újjá épülő városait lerombolja. Isten megbüntette 
Ézsaut azért, mert testvérére támadt. Ez is Jákob iránti szeretetének megmutatkozása. Jákob ellenségét 
elpusztítja. 
 Tehát az a logika nem működik, hogy ha szeretne nem bánna így velem. Ne véletlenül olvassuk az 
Újszövetségben azt, hogy a jó Atya megfenyíti gyermekét. Szeretetből fenyít, nem gyűlöletből. Ha  nem 
fenyítené meg az egyházat, akkor vajon a hívek eltévelyedő sereg visszatalálna hozzá. De ahogy a 
szülőnek nincs könnyű dolga gyermekkel, úgy Istennek sincs könnyű dolga az egyházzal. 
 
 Isten bemutatja a szeretetét, de egyben szemére veti a népnek, hogy ők megvetik őt, mint Istent. 
Hiába atyjuk ő nekik, nem tisztelik atyaként, hiába uruk nekik nem félik, mint urat. Sántát, vakot és 
betegest visznek neki áldozatul. Ezzel mutatják ki azt, hogy ők nem tisztelik, nem szeretik az Istent. Pedig 
Isten nem hogy ép áldozatra vár a népétől, hanem arra, hogy maga a nép áldozza magát oda neki. Azt 
hogy a hitványt viszi elé nép mutatja a nép áldozatkészségét, mutatja azt, hogyan is tekintenek ők Istenre. 
Isten szeretetére a nép megvetéssel válaszol. Erre mondja azt az Úr bárcsak bezárnák templomom ajtaját, 
ne égne hiába oltárom tüze. Nem telik kedvem bennetek. 
 Most amikor az év vége felé közeledünk, nekünk is fel kell kapcsolni azt a bizonyos lámpát és 
meg kell látni, hogy Isten szeretet hogyan, milyen módon mutatkozott meg irányunkba, és mi hogy 
válaszoltunk minderre. Tudjátok Testvérek visszanézve a múltra elsőképpen mindig azt a jót vegyük 
számításba, ami velünk történt. Ez azért fontos, hogy meglássuk minden, ami jó, az Istentől jön. (Jak 
1,17) Mindabba a jóban, ami velem történt abban felfedezhetem magát az Istent. Tudjuk-e jónak látni azt,  
hogy Isten kiválasztott, tudjuk jónak értékelni azt, hogy egészséges vagyok, voltam, hogy nem kellett 
szűkölködni, tudom-e jónak értékelni azt, hogy nem volt veszélyben az életem?  
Ne legyünk igazságtalanok Istennel szemben!  
 
Lássuk meg abban az ő nagy szeretetét, hogy elküldte értünk egyszülött fiát, aki meghalt a kereszten. A 
zsidók nem akarják elfogadni Jézust, ezzel nem csak Jézust nem akarják elfogadni, hanem azt a szeretet 
sem, amely Jézusban megbizonyított az Isten az emberek iránt. Isten bűnbocsátó kegyelme folyamatosan 
a árad felénk, és ebben is megtapasztaljuk, azt, hogy Isten számára fontosak vagyunk. 
 
 Szeretett Testvérek! Azt az Istent, aki önmagát értünk adta a Golgotán ne szégyenítsük meg azzal, 
hogy azt kérdezzük: Miben szerettél bennünket? Aki nem látja a érte haló Jézus Krisztust, az nem lát 
semmit, hanem csak önmagát, és saját maga önző valóságát. A hívő ember helyes kérdése nem az, hogy 
miben szerettél engem, hanem a hívő ember helyes kérdése az, Uram mi választ el engem tőled? Miért 
nem érzem szeretetedet, kegyelmedet? Mit, és hogyan rontottam el, miben kell változnom azért, hogy a 
nyilvánvaló számomra egyértelmű legyen? Ez a hívő ember szívének igazi törekvése. Nem Isten 
szeretetét kutatja, mert az már nyilvánvaló, hanem azt, hogy neki miben kellene változnia. Végezetül ez 
az énekvers álljon itt Isten szeretetét felmutatva: Ó érthetetlen kegyelem, Mely így utánam jár, Ki 
tévelygőn, vakon bolyongtam utamon, Egyszer csak rám talál. 
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Szeretett Testvérek 
 
 
 Jézus megkísértésének a története áll előttünk. És ez a történet arra ösztönöz bennünket, hogy ne 
csak arra figyeljünk, amikor a mögöttünk álló évre visszatekintünk, hogy mit értünk el, milyen 
eredményeket mondhatunk a magunkénak, hanem hogy azokat az eseményeket, amelyek velünk 
megtörténtek, megállva, Isten világosságának fényében helyezve, átvizsgáljuk. Aki az eredményeket nézi 
azt csak a folyamatnak a végét látja, de talán az eredménynél fontosabb az az út, amin végighaladtunk, és 
azok a történések, amelyek ezen az úton értek bennünket. 
 
 Jézus megkísértése egyházi, lelki életünk vizsgálatára késztet. Jézust ugyanis három fontos téren 
éri a kísértés. Az egyik a mindennapi szükségletek, és hiányok, amelyeket alig tudunk kielégíteni. Ezek 
mind-mind kísértés jelentenek nekünk. Hogyan kezeltük a mindennapi hiányunkat, az anyagi 
szorultságot, az egészség hiányát, vagy éppen a lelki, belső hiányokat, egy-egy embernek a hiányát? 
Tudtunk-e ezek között a hiányok között Istenre figyelni? Istennel együtt a földi hiányok elviselése is 
sokkal könnyebb. Jézus azt mondja az Sátánnak, hogy nem csak földi kenyérrel él az ember, hanem Isten 
igéjével. Jézus arra mutat rá, hogy a földi szükségleteink kielégítésével nehogy elfeledjük lelkünket 
táplálni. Mert az Ige az nem akárhonnan jön, hanem Isten szájából. Isten a saját gondolataival táplál 
bennünket. Lehet hogy ettől nem lesz tele a hasunk, de megtanít az Ige által a tűrni, hiszen Jézus maga is 
tűrt. Augusztinusz azt mondja, amely ide is kapcsolódik, hogy Jézus nem ismerte a bűnt, de ismerte a 
szenvedést. Ott a negyven napi éhezésben nem fordult Isten ellen, nem mondta azt, Uram miért hoztál ide 
engemet, azért hogy meghaljak? Hanem a testi éhség helyett a lelki éhség megelégítésére fordítja a 
figyelmünket. Tehát, hogyha a gyomrom üressége ne fordítson el Istentől, vagy ha általánosan akarom 
megfogalmazni, akkor azt mondom, ha nincsenek a földi szükségleteink kielégítve, ez a kielégítetlenség 
nem fordítson el Istentől. 
 
 Sőt mi több, amikor azt mondja a Sátán, hogy változtasd a köveket kenyérré, azzal arra 
ösztönözné Jézust, hogy vegye a saját kezébe dolgot. Azt üzeni, amit ma a világ is üzen nekünk, hogy 
szerezd meg magadnak. Csak te legyél fontos a magad számára. Jézus válasz viszont az, hogy minden jót 
Isten áldásaként fogadok el, nem megszerezni, nem kikönyökölni, másokat letiporni, hanem Isten 
kezéből, jól elvégzett munkával elfogadni. A testi szükségek kielégítetlensége ne válasszon el Istentől, 
hanem minden gondodat Istenre bízd. Mert az Igéből megláthatód, megismerheted, hogy Isten gondot 
visel rólad. Láthatjuk, hogy a zsidók a pusztában mannát kaptak kenyérként, Isten gondviselése gyanánt. 
Bár azután kapják, hogy fellázadnak Isten iránt. Jézus nem lázadt a negyvennapi éhség után, és ezzel 
nekünk is azt üzeni, hogy ne lázadozzunk. Így az év végén fontos megvizsgálni, megszemlélni azt, hogy a 
testi szükségek mennyire fordítottak el Istentől, és mennyire tudta ezen elfordulások után visszatérni. 
 
 A második kísértésnél láthatjuk, hogy az ördög milyen ravasz ellenfél. Úgy tudja szándékait 
leplezni, hogy csak a nagyon nyitott szemek tudják azt felismerni. Jézust felviszi a templom párkányára 
és azt mondja neki, ha Isten fia vagy vesd alá magad. Nem lesz semmi bajod, nem fogod megütni 
magadat. Még a Biblia nyelvén is szól Jézushoz, mondván, hogy meg van írna, hogy az angyalok majd 
elkapnak. Tehát még a Szentírást is idézi. És a halandó ember nagyon könnyen tudná azt mondani, ha a 
Bibliában meg van írva, akkor miért is ne tenném ezt vagy azt. Jézus viszont átlát az ördög szándékán, és 
azt mondja: hogy meg van írva, ne kísértsd az Istent. Tehát ez a második látomás számunkra azt a kérdést 
teszi fel, hogy a lelki, hitbeli látásom mennyire volt éles, mennyire volt tiszta a mögöttünk álló évben, 
vajon megértettem egy-egy élethelyzetben azt, hogy miért volt az a bizonyos élethelyzet lelkileg 
veszélyes, és igyekeztem azt kikerülni. Tudjátok Testvérek, az ember hamar mondja, azt, hogy hát ezt 
bizotos nem rója fel nekem az Úristen. Sokan tudják, hogy ebben az évben kellett egy új számítógépet 
vennem, mert a régi tönkrement. Sikerült is megvenni, csakhogy nem volt rajta olyan program amivel 
indulhatott volna. Azt külön kellett volna megvenni hozzá még plusz 25 ezer forintért. Mire is hozta elém 



az ördög a lehetőséget, pár ezer forintért rá teszik nekem a gépre az indító programot, csak hát az a 
probléma, hogy az a program az lopott volt. Az ember egy ilyen helyzetben könnyen megmagyarázza 
magának, hogy nem is olyan nagy baj, hogy az lopott. A hitbeli szemeinket könnyen becsukjuk, vagy 
elfordítjuk a tekintetünket. Mondhattam volna, hát hiszen mindenkinek ilyen lopott programmal működik 
a gépe. Mondanom sem kell, lopott programos megoldást elvetettem. Azt lett telepítve egy ingyenes 
program. Nagyon sok efféle kísértéssel van, volt dolgunk. Amikor például rá akar bennünket venni, hogy 
utáljuk ezt vagy azt, ezt a politikust, vagy azt a politikust. Vajon átlátunk a szitán, vagy beleesünk a 
nekünk készített csapdába. A lelki éberségről van itt szó, ha Jézus nem lett volna ott a templom párkányán 
éber, és levette volna magát, akkor mintegy önhatalmúlag ragadta volna magához a messiási méltóságot, 
nem pedig az Atya Isten kezéből fogadta volna el. Ő megvárta még az Isten ajánlja fel neki azt. Áldjuk az 
Isten nevét, ha sikeresen átláttunk a Sárán mesterkedésein. 
 Ez a kísértés azt is mutatja számunkra, hogy hitünkben ne váljunk merésszé. Isten számára fontos 
vagyok, bizonyosan megment. Isten szeret, nem hagyja, hogy valami bajom essen. Isten szeretetét nem 
lehet kihasználni. Isten szeretetének a hatalmát az ember ne tegye próbára, mert ha Isten szeretetét 
próbára akarom tenni, az azt jelent, hogy nem bízom az ő ígéreteiben. 
 
 A harmadik kísértésben már a homályba rejtőzve, taktikázva akarja a Sátán megrontani Jézust, 
hanem szemtől-szembe áll vele. Megmutatja a föld minden királyságát, országát és azoknak dicsőségét, 
és azt mondja mindez a tied, ha leborulvan imádsz engem. Az ördög úgy játszik az emberi vágyakon mint 
egy jó zenész a hangszerén. Tudja, hogy milyen húrokat kell pengetni. Ki ne akarna a gazdagságban élni, 
hatalommal rendelkezni. Jézus emberi érzéseire próbál hatni. Mintha azt mondaná, és a te szívednek 
legtitkosabb vágyait be tudom teljesíteni. Csak leborulva imádj engem, azaz, hogy fordulj el Istentől. Bár 
ebben a mondatában is ott van egy jókora ravaszság. Nem azt mondja, hogy ha elfordulsz Istentől akkor 
neked adok mindent, hanem azt mondja, ha engem imádsz, pedig az ördögnek egyáltalán nem fontos, 
hogy őt imádják, neki az a fontos, hogy elforduljunk Istentől. És így ez a kísértés már a mi kísértésünk is 
lehet. Hívő emberként mennyi minden olyan dolognak kell megfelelnem, amelyeknek a hitetlen 
embernek nem kell felvállalni. Ha egy hívő ember mondjunk kicsapongó életet él, vagy ha kétes üzleti 
ügyei vannak, vagy ha éppen adót csal, vagy bármi effélét csinál rögtön rásütik a bélyeget, - na ez is a 
templomba jár, aztán így viselkedik. Ott van a keresztyén ember életében is folyamatosan a kísértés, hogy 
ha csak egy kis időre is, de Istennek hátat fordítson. Hány református fiatal él például olyan kapcsolatban, 
amely Isten előtt nem kedves. És mondják a választ, de hát már mindenki így csinálja, mi ezzel a baj. 
Vagy miért baj az, ha nem kapok és nem kérek számlát, hát mindenki ezt csinálja. A sátán 
valószínűsítette, hogy Jézusnak, mint az Isten fiának tetszeni fog a földi királyok fényűzése, az az 
életforma, amelyet ezek a királyok élnek. De Jézus visszautasítja, mert tudta honnan jött és hogy hova 
tart. Testvérek a mögöttünk álló évben ott volt a szemünk előtt az, hogy honnan jöttünk és hogy hova 
tartunk? Ha egy pillanatra elveszítjük a szemünk elől azt hogy hova is tartunk, akkor hamar jön a 
vágyaink által szült bűnök beteljesülése. Lehet, hogy nem imádjuk a Sátánt, de az ő célja teljesül, amikor 
Istennek hátat fordítunk. 
 
 Szeretet Testvéreim, a mögöttünk álló óévben hányszor emeltük fel a hit pajzsát, hogy azzal 
védjük magunkat a Sátán kísértéseivel szemben? Használjuk a Szentírást, és az Istentől kapott hitet hiszen 
az ördög ezekkel legyőzhető, a gonosz a hittel és a helyesen használt szentírási Igékkel nem tud mit 
kezdeni. Adja meg nekünk a kegyelmes Isten, hogy az előttünk álló évben is benne bízva, jó 
lelkiismerettel tudjunk küzdeni az élet kísértéseivel szemben. Ebben segítsen meg bennünket az Úr. Ámen 
 


